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EUROPE IN THE SPOTLIGHT: ”The European Union through 

Youngsters’ Eyes” 

Joi, 29 mai 2025, Centrul EUROPE DIRECT București și Institutul European din 

România, împreună cu parteneri din Polonia, au organizat o nouă dezbatere online din seria 

Europe in the Spotlight, cu tema „Uniunea Europeană prin ochii tinerilor”. Evenimentul a 

oferit tinerilor șansa de a-și exprima opiniile despre prezentul și viitorul Uniunii Europene. 

Adela Mustață (EUROPE DIRECT București) a deschis evenimentul, subliniind rolul tinerilor 

în construirea Europei. Moderatoarea Eliza Vaș (Institutul European din România) a discutat 

provocările tinerilor europeni, precum accesul la educație, locuri de muncă și participarea 

civică. 

Invitat special: 

 Dr. Kerry Longhurst (Civitas University, Polonia) a vorbit despre cum tinerii pot participa 

activ la politicile europene și a evidențiat rolul inovației și cercetării în viitorul UE. De 

asemenea, a explicat diferențele dintre responsabilitățile UE și ale statelor membre. 

La această activitate, la care am avut ocazia și chiar norocul să particip, s-a discutat pe 

larg abordarea tinerilor în ceea ce privește Uniunea Europeană. În specific tinerii care și-au 

exprimat părerea proveneau din România sau din Polonia. S-au subliniat lucruri importante pe 

care pot spune că le gândesc și eu.  

În primul rând, in introducere s-a pus întrebare: de ce nu participă tinerii? Și răspunsul 

este legat de lipsa de informații, circa 30% din tineri se informează din fake-news. Acest lucru 

este indiscutabil, din păcate chiar este adevărat. Și lucrul acesta a fost demonstrat de situația 

din România, unde indivizii foloseau TikTok-ul ca sursă de informare, și această aplicație nu 

este tocmai cea mai sigură, deoarece nu-ți oferă datele/informațiile concrete. Astfel de lucruri 

se întâmplă și în mediul rural, unde tinerii, nefiind oferite informațiile necesare, nu au la 

cunoștință faptul că au multe oportunități în UE și pot afirma acest lucru din propria experiență. 

Prima studentă, Justyna Kampa (Polonia), studentă la Civitas University, a discutat despre 

pașaportul european, subliniind importanța acestuia, care face mai simplă deplasarea în UE. 

De asemenea, a discutat despre faptul că nu putem prezice tot, dar Uniunea Europeană ar trebui 

să prezică „câte ceva” mai ales în cazul crizelor, de pildă, cazul migrației. A subliniat faptul că 

UE, pe lângă China sau SUA, poate părea fragilă, neconvingătoare, afirmând și că UE ar foarte 

mult potențial să devină mai eficientă. Andreea Bucurică din România, studentă la 
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Universitatea Națională de Apărare, a vorbit despre neîncrederea unora în Uniunea Europeană 

(euroscepticism) și despre cum aceasta poate afecta Uniunea. Ea a discutat și despre cât de 

importantă este securitatea, mai ales în contextul războiului Rusiei împotriva Ucrainei. Lucia 

Casinos Lanchazo din Spania, studentă la Civitas University, a vorbit despre beneficiile 

programului Erasmus+ și cum ajută tinerii să studieze și să trăiască experiențe în alte țări. Ea a 

spus că generația de azi are mai multe șanse decât cele din trecut și că Uniunea Europeană ajută 

la promovarea valorilor precum drepturile omului și democrația în lume. A sugerat că, 

participând la acest program ERASMUS, nu înveți doar ceea ce învățai și în țara ta – referindu-

se la teorie, materii – dar înveți să socializezi cu oameni de o cultură diferită, ai posibilitatea să 

înveți o limbă nouă, poți să-ți dezvolți skill-uri, ieșind din zona ta de confort. Hana Dîrmon din 

România, elevă la Liceul Internațional de Informatică din București, a povestit cum a participat 

la programul EPAS al Parlamentului European. Acest program a ajutat-o să înțeleagă mai bine 

UE și să încurajeze alți tineri să se implice. Ana-Maria Diță, studentă la Jurnalism în București, 

a spus că e important ca tinerii să participe la discuții despre Europa, pentru că UE le oferă 

multe oportunități, inclusiv burse și programe de studii în alte țări. Camelia Mitu, studentă la 

SNSPA, a vorbit despre cum inteligența artificială influențează cultura. Ea a atras atenția asupra 

nevoii de a păstra valorile și identitatea culturală, chiar și într-o lume tot mai digitală. Andrei 

Vasile, elev la Liceul Internațional de Informatică București, a subliniat că educația și 

democrația sunt legate strâns. A spus că atât UE, cât și SUA cred că o educație bună este cheia 

pentru o societate democratică. 

S-a accentuat problema neîncrederii în Estul Europei, sunt eurosceptici, asta fiind o 

problematică pe care tinerii o văd. Nu există o mare încredere în instituțiile din țară iar în 

consecință nu exista nici în cadrul instituțiilor europene. S-a evidențiat importanța educației, 

este cheia, este un punct important pentru implicarea tinerilor. La final, Adela Mustață a pus o 

întrebare acestor tineri, care m-a pus pe gânduri: „Te vezi un cetățean european? Te vezi mai 

întâi ca un cetățean român și după european sau invers?” Această întrebare m-a facut și pe mine 

să reflectez. De ce? Pentru că nu prea se subliniază faptul că noi chiar suntem și cetățeni 

europeni, și că avem anumite drepturi despre care nu știm. Un exemplu concret ar putea fi cel 

de la alegerile locale, care conțineau și alegeri parlamentare. Am fost delegat și în momentul 

în care se dădeau buletinele de vot, aveam obligația de a-i întreba pe oameni dacă vor să voteze 

și pentru europarlamentare. Mulți răspundeau că doresc acest lucru, dar se observa la ochiul 

liber că mulți dintre acești indivizi nu știau despre ce este vorba, pentru că în mediul rural, nu 

toți au norocul să primească aceste informații, regretabil vorbind. 
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În concluzie, mi-a plăcut că acești tineri au vorbit din inimă, au avut un speech minunat, 

nu a fost ceva greu de urmărit sau plictisitor. Aș dori să mai existe astfel de activități, în care 

fiecare reprezentant, să nu vorbească peste 30 de minute, deoarece devine neatractivă 

urmărirea. Aici fiecare a spus scurt și la obiect în 10 minute, experiențele și părerile lor. Pot 

afirma cu tărie că această activitate a fost extrem de utilă pentru mine, să văd că mulți tineri au 

avut experiențe în străinătate, cum am avut și eu, să sublinieze anumite necesități de 

îmbunătățire a UE în gestionarea situațiilor. 

 

 

 


	EUROPE IN THE SPOTLIGHT: ”The European Union through Youngsters’ Eyes”

